
	

Jak by mělo vypadat Kubánské náměstí? 
Pracovní setkání pro veřejnost nad rozvojem veřejného 
prostranství 

Podoba Kubánského náměstí se postupně mění a vyvíjí. Městská část již 
v minulosti zvažovala úpravu části náměstí pro farmářské trhy a společenské akce 
tak, aby lépe sloužily jejich potřebám. Dopravní podnik hl. m. Prahy plánuje 
provést modernizaci tramvajové trati. Ve hře je i posunutí polohy zastávek tramvaje 
blíže k semaforům a zlepšení přístupu pro pěší. Správce světelné signalizace firma 
Eltodo plánuje provést rekonstrukci semaforů. Tyto zásahy ukotví rámec veřejného 
prostoru náměstí na řadu let dopředu.  
Aby Kubánské náměstí získalo optimální podobu je důležité zjistit, jak ho vnímají 

jeho obyvatelé a návštěvníci. Proto Praha 
10 uspořádala ve dnech 7. a 9. října na 
Kubánském náměstí průtoková setkání, 
kde se lidé mohli k podobě Kubánského 
náměstí vyjádřit. Přibližně stovka 
obyvatel sdělila, co považují na 
Kubánském náměstí za důležité a mělo by 
zůstat zachováno a co naopak chybí nebo 
způsobuje problémy. Získané podněty 
budou představeny a dále rozpracovány 
na pracovním setkání ve středu 16. října 
od 18 hodin v restauraci hotelu Mars. 

Všichni obyvatelé jsou srdečně zváni.  

Pracovní setkání k rozvoji Kubánského náměstí:, 
• Středa 16. října od 18 hodin 
• Restaurace hotelu Mars, Kubánské náměstí 
• Další informace na www.praha10.cz nebo 
michalkr@praha10.cz 

http://www.praha10.cz/


PROGRAM 
k pracovnímu setkání pro širokou veřejnost nad rozvojem  
veřejného prostranství Kubánského náměstí 
Dne 16. října 2013, restaurace hotelu Mars, Kubánské n. 

 

Večer moderuje koordinátor Křivohlávek, odborné informace 
podávají pracovníci odd. koncepce a rozvoje. 
 
Program setkání 
18.05  Úvodní informace o situaci a dění okolo Kubánského náměstí, 

dotazy 
18.20   Skupinová práce: Hodnoty, problémy současného stavu + priority 
19.00   Skupinová práce: Cílové aktivity v prostoru + priority 
19.20   Skupinová práce: Cílový charakter veřejného prostoru 
19.30   Informace o dalších krocích 
19.40   Zpětná vazba k setkání 
19.45   Konec setkání 
 

Otázky pro účastníky k rozmyšlení 
Čas, než setkání začne či případná hluchá místa můžete využít k tomu, že si 
promyslíte a poznamenáte odpovědi na následující otázky, které budou 
diskutovány: 
 
Jaké jsou podle vašeho názoru hodnoty území? = co ze současného stavu by se 
měli architekti pokusit v návrhu zachovat nebo dále rozvíjet 
 
 
 
Jaké jsou dle Vašeho názoru problémy území? = co by se měli architekti 
pokusit návrhem řešit nebo alespoň neprohlubovat 
 
 

O jaké aktivity a služby je na Kubánském náměstí zájem? = pro co by měli 
architekti v návrhu udělat prostor 
 
 
 
Jaká přídavná jména vystihují charakter který by měl mít veřejný prostor? = 
jaký charakter mají architekti podpořit kompozicí prostoru 



Výsledky	participace	obyvatel	na	rozvoji	Kubánského	náměstí	
 
Městská  část  Praha  10  uspořádala  tři  setkání  s veřejností,  na  kterých  zjišťovala  pozitivní 
hodnoty,  problémy,  vítané  aktivity  a  preferovaný  cílový  charakter  Kubánského  náměstí. 
Dvou  průtokových  setkání  a  jednoho  večerního  pracovního  setkání  se  zúčastnilo  přibližně 
100  obyvatel  a  návštěvníků  oblasti  z různých  sociálních  a  demografických  skupin. 
V následujících odstavcích jsou shrnuty hlavní body zjištění. 

Vnímání současného stavu 
Nejsilnější pozitivní dojem na obyvatele a návštěvníky působí „zelená stránka“ Kubánského 
náměstí  ‐ výrazná okrasná  zeleň, vzrostlá  zeleň  i  travnaté plochy,  tedy parkový  charakter 
parteru.  Z  hlediska  programu  náměstí  jednoznačně  v  pozornosti  obyvatel  dominují 
pravidelné  farmářské  trhy,  které  se  konají  třikrát  týdně. Další  hodnoty  lidé  zmiňují  již  se 
značným odstupem ‐ jsou jimi kašna, jako určitý středobod a oživení místa, a potenciál území 
bývalého dětského hřiště, které  je  stále oplocené a nabízí  jakousi klidovou  zónu  částečně 
vyjmutou  z ostatních ploch náměstí.  Slaběji  si  lidé uvědomují hodnotu náměstí  z hlediska 
občanské vybavenosti a dobré dopravní dostupnosti. Na večerním pracovním setkání, které 
bylo  specifické  dominantním  zastoupením  přizvaných  architektů,  jednoznačně  vynikla 
hodnota prostornosti náměstí, která se u pouličního sběru neukázala. 
 
Stinným  stránkám dominuje  špatná pěší prostupnost náměstí  a  to  zejména  ve  vztahu  ke 
křižovatce  Litevská  ‐  Vršovická.  Křižovatky  působí  jako  bariéra  pohybu  a  to  zejména  díky 
nutnosti  čekat  („dlouhou dobu“) na zelenou a překonávat při přechodu nerovnosti. Dalším 
odrazujícím faktorem je hlučnost motorové dopravy. Další omezení pobytu způsobuje špatná 
přístupnost  tramvajových zastávek  (omezení přístupu  z vybraného  směru, krátká doba na 
přecházení,  nerovnost  povrchu). Hrbolatý  a  neatraktivní  povrch  pochozích  ploch  na  řadě 
míst  náměstí  působí  odrazujícím  dojmem.  Lidé  jsou  nespokojeni  se  stavem  a  podobu 
mobiliáře.  Kromě  chybějících  veřejných  záchodů  působí  špatným  dojmem  rozmístění  a 
podoba  laviček  a  způsob  osvětlení.  Na  některé  obyvatele  působí  odrazujícím  dojmem 
smíšeným  s  pocitem  nebezpečí  skupinky  lidí,  kteří  opakovaně  popíjejí  v  prostoru  náměstí 
alkohol a tráví tam velké množství času („bezdomovci, alkoholici, nezaměstnaní“). Obecným 
fenoménem  je  potíž  s  trvalou  obsazeností  parkovacích  míst,  zde  doplněna  o  dopad 
vyhrazeného parkování pro zásobování farmářských trhů v části náměstí před hotelem Mars 
v  tržní  dny  (út,  čt,  so).  Trhovci  se  v  dané  dny  „přetahují“  o  parkování  s  rezidenty  a 
návštěvníky. Problém působí i další širší fenomén ‐ zátěž ze psů, zde zejména množství psích 
výkalů. Z hlediska širšího programu  lidé pociťují úbytek a nedostatek kvalitních obchodů se 
základním  sortimentem.  Večerní  pracovní  setkání  vyzdvihlo  nejvíce  problém  špatné 
přehlednosti náměstí i křižovatky a specifický problém špatně řešeného předprostoru sídla 
Skansky na východní straně náměstí.  

Preferovaný cílový stav 
Z  preferovaných  aktivit  je  zřejmé,  že  náměstí  chybí  dostatek  programu.  Lidé  by  uvítali 
rozšíření farmářských trhů z hlediska témat i sortimentu a jejich ukotvení skrze odpovídající 
zázemí a mobiliář. Existuje silná poptávka po dalších činnostech v prostoru náměstí ‐ jakási 
hřiště či místa s aktivitami (venkovní posilovna, dětské hřiště, …) či rozšíření o možnost  



posezení  také ve venkovních prostranstvích, v kavárnách,  čajovnách. S  tímto souvisí  také 
poptávka po  lokální kulturní produkci  (letní kino, decentní hudba, výstavy).  Jako  jednotlivé 
nápady  lze  zmínit  pítka,  ptačí  budky  či  naučné  popisky  stromů.  Nevábný  charakter  výše 
zmíněné  křižovatky  i  koridoru  ulice  V  Olšinách  se  zde  projevuje  poptávkou  po  doplnění 
vhodné zeleně  i do těchto míst. Lidé by uvítali také zavedení navazujících služeb  jako např. 
nízkoprahové centrum pro lidi bez domova nebo centrum pro seniory. 
 
Budoucí  charakter  místa  se  při  pouličních  setkáních  nedařilo  v  představách  obyvatel 
dostatečně  specifikovat. Výsledkem  tedy  je preference obecných představ: prostor by měl 
být  zejména  oproti  dnešnímu  stavu  zklidněný  od  rušivých  vjemů,  dále  odpočinkový, 
přívětivý  a  bezpečný.  Oproti  tomu  večerní  setkání  s  vysokou  účastí  architektů  vyzdvihlo 
prostor otevřený a přehledný, živý a městotvorný, vstřícný k pěším a  kultivovaný. 

Letáček 
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